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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Ruimtelijke Ordening, Open-
bare Werken en Vervoer heeft op 29 april 1999 het
voorstel van resolutie van de heren Jos Stassen en
Johan Malcorps betreffende een tussentijdse evalu-
atie van de regeringsbeslissing in verband met de
containerterminal-West, behandeld.

I. BESPREKING

A. Inleidende uiteenzetting door de heer Jos Stas-
sen, namens de indieners

De heer Jos Stassen motiveert dit voorstel van re-
solutie met een verwijzing naar het verzoekschrift
omtrent de geplande infrastructuurwerken nabij
Doel (Parl. St. Vl. Parl. 1998-99, nr. 1349/1). Hij is
van oordeel dat de procedure van dit verzoek-
schrift met een stellingname vanwege de politici af-
gerond moet worden.

Op 20 januari 1998 heeft de Vlaamse regering een
dubbelbesluit genomen, enerzijds over de bouw
van de nieuwe containerterminal en anderzijds
over het verdwijnen van Doel. Het afleveren van
de bouwvergunning werd afhankelijk gemaakt van
een sociaal begeleidingsplan. Bovendien moest een
strategisch plan voor de afbakening van het hele
Linker-Scheldeoevergebied opgesteld worden. Het
sociaal begeleidingsplan werd in juli 1998 voorge-
steld, de gewestplanwijziging loopt op dit ogenblik
en het strategisch plan Waasland wordt binnenkort
afgerond. Als gevolg van een aantal klachten, heeft
de Raad van State gesteld dat de beslissing van 20
januari 1998 een principiële beslissing is, zonder ju-
ridische gevolgen. Bij de Europese Commissie zijn
eveneens een aantal klachten hangende.

De spreker verduidelijkt nogmaals het Agalev-
standpunt. Hij beklemtoont dat Agalev zich nooit
tegen de aanleg van een containerkaai heeft verzet.
Wel moeten een aantal voorwaarden in acht geno-
men worden. Deze zijn : garanties voor de leef-
baarheid van Doel, minstens 1.200 meter tussen de
dorpskern en de containerterminal handhaven, de
inbuffering van de Waaslandhaven, de ombouw
van het Doeldok tot een overslagdok, het vrijwa-
ren van het natuurgebied ‘De Putten’ en een oplos-
sing aanbieden voor de overtollige grond van de
containerkaai, binnen het haven- en industriege-
bied.

Op dit ogenblik zijn er een aantal ontwikkelingen
in dit dossier, die voor de heer Jos Stassen een tus-
sentijdse evaluatie noodzakelijk maken.

Ten eerste verwijst de spreker naar het "Groen-
boek Haven en Maritieme Infrastructuur", dat zijn
fractie ook al heeft aangehaald bij de bespreking
van het voorstel van decreet houdende het beleid
en het beheer van de zeehavens (Parl. St. Vl. Parl.
1998-99, nr. 1144/6). Uit dit Groenboek zijn een
aantal Europese tendensen af te leiden. Havenin-
vesteringen zijn niet langer noodzakelijkerwijze
van algemeen economisch belang, een strategische
afweging tussen de havens is vereist, alternatieven
moeten afgewogen worden en aspecten van in-
spraak, ruimtelijke ordening en milieu zijn in reke-
ning te brengen. Bij het dossier van Doel zijn deze
Europese aspecten onvoldoende onderzocht.

Ten tweede belicht de heer Jos Stassen de betrok-
kenheid van de Doelenaars. Ondanks een zware in-
vestering in een sociaal bemiddelaar en ondanks
enkele assertieve woordvoerders van vertrekkende
Doelenaars, willen heel wat inwoners dat Doel
blijft. De spreker haalt het verzoekschrift dat de
heer Ferdinand De Bondt, namens de meerderheid
van de volwassen Doelenaars verdedigd heeft, als
voorbeeld aan. Het voorstel dat Agalev en vzw Na-
tuurreservaten bij de gewestplanwijziging inge-
diend hebben, wordt door deze meerderheid vala-
bel geacht.

Als derde ontwikkeling citeert de heer Jos Stassen
een uitspraak van de heer Paul Dumez, namelijk
dat dit het "best voorbereide dossier ooit" zou zijn.
Hoewel er veel studies opgemaakt zijn, heeft men
een aantal zaken over het hoofd gezien. Zo is in de
startnota nooit onderzocht waar de 30 miljoen m3

vrijgekomen grond moet gestort worden. Bij dis-
cussie naar aanleiding van het strategisch plan
Waasland, is een herberekening doorgevoerd waar-
door er minder grond zou opgespoten worden dan
in de oorspronkelijke nota vermeld werd. Ten
tweede ging Agalev ervan uit dat de verborgen
agenda in januari 1998 erin bestond Doel te laten
verdwijnen voor een tweede ontsluiting voor de
Waaslandhaven. Nu blijkt dat men op die plaats
een tweede containerterminal op de linker-Schel-
deoever wil localiseren.

Een vierde nieuw gegeven is voor de spreker te
vinden in een nieuwe techniek voor containerover-
slag, die toelaat vier keer meer overslagcapaciteit
op een zelfde ruimte te creëren. Toepassing van dit
systeem zou een enorm ruimtebesparend effect
kunnen genereren, gezien de niet geringe voorspel-
de containertrafiek.
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De maritieme ontwikkelingen in Nederland vor-
men voor de heer Jos Stassen een nieuw aan-
dachtspunt. In het strategisch beleidsmilieueffec-
tenrapport wordt de aanleg van de tweede Maas-
vlakte afgewogen tegen de alternatieven van de
Moerdijkhaven en de Seaport Vlissingen. Deze
ontwikkelingen zullen een impact hebben op de
Antwerpse haven, zeker als men opteert voor de
uitbouw van de Seaport Vlissingen.

Vervolgens haalt de spreker de studie van profes-
sor Allaert aan, die onderzocht welke milderende
maatregelen getroffen kunnen worden voor de
leefbaarheid van Doel. De studie concludeert dat
lawaai-overlast ingedijkt kan worden door het ge-
bruik van geluidsarme portaalkranen.

De heer Jos Stassen verwijst verder naar het dorp
Heiplaat, waarvan de leefbaarheid aanvankelijk
niet meer kon worden gegarandeerd. Na weten-
schappelijk onderzoek en met inspraak van de be-
volking, is de Nederlandse overheid uiteindelijk op
haar initiële beslissing teruggekomen. Dit toont
aan dat Doel wel degelijk leefbaar kan zijn.

Als achtste belangrijke ontwikkeling, vermeldt de
heer Jos Stassen het bezwaarschrift dat de bedrijfs-
leiding van de kerncentrale van Doel ingediend
heeft bij de gewestplanwijziging. De bedrijfsleiding
merkt op dat de inkleuring van een industriegebied
tot aan de poorten van haar bedrijf komt. Zij heeft
echter geen uitsluitsel over welke industrie het
gaat. Indien de (petro)chemische nijverheid zich
daar zou vestigen, dan kan de veiligheid niet verze-
kerd worden.

De ligging van de kerncentrale is ook uitvoerig aan
bod gekomen bij de behandeling van het verzoek-
schrift van de heer Ferdinand De Bondt. In geen
enkele studie is met dit fundamentele bezwaar re-
kening gehouden, ook al heeft men dit element in
het strategisch plan Waasland op een slinkse wijze
terzijde geschoven.

Verder stipt de spreker aan dat er inzake de kos-
ten-batenanalyse en inzake de vrijgekomen grond
belangrijke fouten in de voorbereidende studies
zijn geslopen. Wat de kosten-batenanalyse betreft,
wordt de aanleg van MIDA 1 en MIDA 2 verkeer-
delijk als inkomst, en niet als kost aangerekend.
Verder wordt de kost ingevolge de kapitaalsvernie-
tiging van Doel en wegens de bouw van de contai-
nerkaai-West in industriegebied niet aangerekend.
De hoeveelheid vrijgekomen grond zou volstaan
om MIDA 1 en MIDA 2 aan te leggen. Dit is in te-
genspraak met de berekeningen uit de zeventiger

jaren, die hiervoor alle grond uit het Baalhoek-
kanaal en het Kieldrechtdok nodig hadden.

Als een nieuwe havenontwikkeling signaleert de
indiener dat containerkaaien zich voor de sluizen
moeten bevinden. Dit element heeft eveneens ge-
volgen voor de Kluizendokken en het Verrebroek-
dok. De havenontwikkeling van Zeebrugge, maar
ook de containerterminal-West, bieden vanuit dit
oogpunt nog veel perspectieven.

Ten slotte herinnert de heer Jos Stassen aan een
uitspraak van baron Leo Delwaide, havenschepen
van Antwerpen, die zich distantieert van het ver-
dwijnen van Doel.

Concluderend wenst de spreker nogmaals de aan-
dacht te vestigen op de slechte voorbereiding van
dit dossier. In zakenkringen is men niet overtuigd
van de nood aan bijkomende industrieterreinen,
ook niet na de studie van KPMG. De hoeveelheid
vrijgekomen grond werd teruggeschroefd na een
tweede onderzoek. De herhuisvesting werd onder-
schat, wat duidelijk blijkt uit verzet tegen de ontei-
gening in Vrasene.

De grootste tekortkoming ligt volgens de heer Jos
Stassen in de slechte aanpak ten opzichte van de
bezwaren van de Europese Commissie. De Com-
missie laat enkel nog overheidsinvesteringen toe
als het algemeen belang is aangetoond. Het is vol-
gens de spreker maar zeer de vraag of dit algemeen
belang kan gestaafd worden, nu de containerkaai
aan één rederij dreigt toegewezen te worden. Ten
tweede merkt hij op dat er nooit een afweging van
ernstige alternatieven is gebeurd, bijvoorbeeld
door Doel af te zetten tegen Zeebrugge. Het Aga-
lev-voorstel heeft volgens de spreker wél op een
geloofwaardige manier een afweging gemaakt tus-
sen de containerterminal en de volledige uitbrei-
ding van de linker-Scheldeoever. Ten derde ont-
breekt een ernstige compensatie van de ingenomen
oppervlakte. De potpolder van Kruibeke wordt
zelfs tweemaal als compensatiegebied aangespro-
ken. Ten slotte ontbreekt een globaal milieueffec-
tenrapport voor de verdieping van de Schelde, het
Verrebroekdok en de containerkaai-West.

De spreker besluit dat de beslissing nog niet onom-
keerbaar is : de regering heeft op 20 januari 1998
enkel een princiepsbeslissing genomen, de gewest-
planwijziging loopt nog en er is nog geen bouwver-
gunning afgeleverd. Deze laatste vergunning kan
trouwens pas afgeleverd worden na de wijziging
van het gewestplan. Mocht de regering die voor-
dien afleveren en mocht men hierna grond opspui-
ten in zones die nu ingekleurd staan als havenuit-
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breidingsgebied, dan zou de Vlaamse regering een
bouwovertreding begaan. Op dit ogenblik draait
het sociaal begeleidingsplan niet, wat pleit voor uit-
stel. Ten slotte zijn er nog de dreigende Europese
bezwaren. Om al deze redenen wil hij en zijn colle-
ga Johan Malcorps een strategisch beleidsmilieuef-
fectenrapport en de afronding en voorstelling van
de studies, vooraleer de Vlaamse regering een ver-
dere beslissing in dit dossier neemt.

B. Bespreking

De heer Lieven Dehandschutter sluit zich inhoude-
lijk aan bij het standpunt van de heer Jos Stassen
en vraagt de Vlaamse regering in de komende
maanden geen ondoordachte beslissingen te
nemen. Bovendien is de spreker van oordeel dat
het vanuit het oogpunt van de parlementaire con-
trole ondemocratisch zou zijn, mocht de Vlaamse
regering van de ontbinding van het Parlement ge-
bruik maken om een onomkeerbare beslissing
door te drukken.

De heer Paul Dumez stelt vast dat de indieners de
verdere uitvoering van de principiële beslissing aan
bepaalde voorwaarden willen koppelen. Nochtans
waren de aangebrachte gegevens al bekend op het
ogenblik dat de Vlaamse regering de beslissing ge-
nomen heeft. Het komt er volgens de spreker nu
op aan om de genomen beslissing consequent uit te
voeren. Ook al kan men bepaalde bedenkingen
uiten bij bijvoorbeeld de werkwijze van de sociaal
bemiddelaar, dan nog meent de heer Paul Dumez
dat men dit dossier niet dient door elke stap op-
nieuw volledig in vraag te stellen.

De heer Paul Dumez meent dat de discussie er niet
toe zal leiden dat een andere zienswijze moet inge-
nomen worden. Hij staat dus op de onverkorte uit-
voering van de principiële beslissing, waar het Par-
lement trouwens achter staat.

De heer Johan Malcorps laakt de sluipende besluit-
vorming in dit dossier. Zo merkt hij op dat in het
Strategisch plan Waasland al sprake is van een vier-
de containerterminal, wat verregaande repercussies
heeft. Hij wijst er ook op dat de gewestplanwijzi-
ging nog loopt en mogelijkerwijze nog in deze le-
gislatuur afgerond wordt. De democratische con-
trole wordt beperkt. Hij kan begrijpen dat de heer
Paul Dumez de oorspronkelijke beslissing onder-
steunt, al benadrukt hij dat er sedertdien een aan-
tal nieuwe besluiten zijn genomen, wat leidt tot een
totaal nieuw plan voor het linker-Scheldeoeverge-

bied en voor de globale haveninvesteringen in
Vlaanderen.

De heer Johan Malcorps stelt een zwaar democra-
tisch deficit vast en vreest dat het volgende Parle-
ment voor een voldongen feit zal gesteld worden.
Hij besluit dat Agalev niet tegen het havendecreet
noch tegen de derde containerterminal is, maar
voelt zich wel bekocht nu er van duurzame haven-
ontwikkeling weinig terecht komt.

Namens de heer Steve Stevaert, minister vice-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaams minister
van Openbare werken, Vervoer en Ruimtelijke Or-
dening, die verhinderd is en in overleg met de com-
missie en de indieners van de resolutie vertegen-
woordigd wordt door zijn kabinetschef en een ka-
binetsmedewerker, worden een aantal elementen
toegelicht die tegen de resolutie ingaan.

Eerst en vooral wil de kabinetschef tegenspreken
dat het dossier onvoldoende voorbereid is. De be-
slissing over het voortbestaan van Doel en over de
aanleg van de containerkaai is op een degelijk on-
derbouwde wijze genomen. In tegenstelling tot de
suggestie van de sluipende besluitvorming, heeft
men tegelijk beslist over het Deurganckdok, het
opstellen van een sociaal begeleidingsplan en het
strategisch plan Waasland. In dit strategisch plan
zijn belangrijke garanties over fasering, inbuffering
en vergrendeling van het linker-Scheldeoeverge-
bied opgenomen. De bedoeling hiervan is precies
geweest om een gespreide besluitvorming te ver-
mijden. Het schrappen van het Baalhoekkanaal en
het Kieldrechtdok laten toe om de lay-out van het
linker-Scheldeoevergebied op een ruimtelijk ver-
antwoorde wijze vorm te geven.

Wat het sociaal begeleidingsplan betreft, wijst de
kabinetschef erop dat dit, na akkoord van de ge-
meente Beveren, de Maatschappij voor het Grond-
en Industrialisatiebeleid van het linker-Scheldeoe-
vergebied, het Havenbedrijf en de intercommunale
Land van Waas, op 24 juli 1998 werd goedgekeurd.
De financiering van dit plan heeft zware onderhan-
delingen over de respectievelijke aandelen ge-
vergd. In het sociaal begeleidingsplan staan trou-
wens de sites voor herhuisvesting opgesomd, wat
voor de kabinetschef een bewijs is dat dit onder-
deel goed voorbereid is, eerder dan dat dit een in-
dicatie voor een slechte voorbereiding zou zijn,
zoals de heer Jos Stassen suggereerde. Wie in een
zone woont die op het bestemmingsplan als nog
niet gerealiseerd woonuitbreidinggebied inge-
kleurd is, hoort te weten dat een onteigening tot de
mogelijkheden behoort.
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Het strategisch plan Waasland wordt binnenkort
op de Raden van Bestuur of gemeenteraden ge-
agendeerd. Onderdeel van dit plan zijn onder meer
de natuurgebieden, de landbouw, havens en indus-
triegebieden etc., het zuinig ruimtegebruik, de buf-
fering van het gebied en de vergrendeling van het
havengebied. Een belangrijke inspraakronde met
alle betrokkenen werd gehouden. Dit plan bevat
voldoende elementen opdat het binnenkort door
de Vlaamse regering goedgekeurd kan worden.

De uitspraak van de heer Leo Delwaide duidt de
kabinetschef als een politieke uitspraak, in de lijn
van het directe havenbelang. De kerncentrale Doel
heeft, zo stipt de kabinetschef aan, achteraf haar
bezwaren genuanceerd. In het strategisch plan
Waasland is dit bezwaar op een logische wijze on-
dervangen, door Seveso-bedrijven binnen een aan-
gegeven perimeter rond de kerncentrale te verbie-
den. Wat de kosten-batenanalyse aangaat, heeft de
Vlaamse havencommissie een analyse opgesteld en
in haar advies aan de Vlaamse regering opgeno-
men die nog steeds een positief slotsaldo vertoont.

Inzake de compensatie die door de vogelrichtlijn is
opgelegd, meent de kabinetschef dat men hieraan
tegemoet komt door de buffering rond de dorpen
en door de uitbreiding van de vogelrichtlijngebie-
den langs de Schelde. Meer in het algemeen merkt
hij op dat men aan de mogelijke Europese bezwa-
ren een antwoord heeft geboden, al zal een aanpas-
sing nodig zijn mochten de Europese instanties tot
een ander besluit komen.

Een kabinetsmedewerker voegt hier nog aan toe
dat de stouwers op een recente studiedag de sta-
peltechniek van Van Elshout als onbetrouwbaar en
te duur hebben afgewezen. Overigens zal men in
de toekomst nog een hogere stouwhoogte toepas-
sen dan dit systeem. Wat de vrijgekomen grond uit
het Deurganckdok betreft, schuift het strategisch
plan Waasland 2 opties naar voor. Enerzijds kan
men de vrijgekomen specie hoger opspuiten dan in
een vroegere studie aangegeven, zodat er minder
oppervlakte benodigd is. Anderzijds wordt een
optie voorzien om het Doeldok gedeeltelijk te
dempen. Over de havenontwikkelingen in Neder-
land, beklemtoont de medewerker het verschil tus-
sen de Moerdijkhaven en Antwerpen. De Moer-
dijkhaven is gepland als een distributiezone tussen
Antwerpen en Rotterdam, en is geen diepzeehaven
voor grote schepen. Voor Seaport Vlissingen zullen
de ecologische kosten voor het containervervoer
naar het hinterland hoger liggen dan bij een meer
landinwaarts gelegen haven.

De heer Jos Stassen benadrukt dat elk parlements-
lid het recht heeft om elk dossier kritisch op te vol-

gen, waarbij hij betreurt dat dit dossier blijkbaar
politiek minder belangrijk is geworden. Formeel
verlopen de procedures misschien correct, maar
het werkelijke beeld is minder fraai. Zo werd in de
raad van bestuur van de Maatschappij voor het
Grond- en Industrialisatiebeleid van het linker-
Scheldeoevergebied het document over het strate-
gisch plan Waasland enkel voorgelezen, zonder dat
de leden een kopie kregen. In de zogenaamde
klankbordgroep worden de leden murw geslagen
met gedetailleerde technische studies.

De spreker relativeert het belang van de schrap-
ping van het Baalhoekkanaal en het Kieldrecht-
dok. Dit is een logisch gevolg van de politieke on-
haalbaarheid voor de Nederlanders en van de eco-
nomische evolutie van dokkenhaven naar voorha-
ven. De heer Jos Stassen concludeert dat het beleid
van de jaren ‘60 opnieuw is opgedoken, zij het met
een fasering, compensaties en enkele ecologische
franjes.

De kabinetschef repliceert dat de havenkringen
zich slechts met moeite hebben neergelegd bij de
schrapping van het Baalhoekkanaal. Bovendien
bood dit, zolang het op het Gewestplan als zodanig
was vermeld, mogelijkheden tot industriële ontwik-
keling. Dit kon in een – onwenselijke – uitwaai-
ering van de industrie op het linker-Scheldeoever-
gebied resulteren. Ten slotte herinnert de spreker
eraan dat in het Ruimtelijk Structuurplan Vlaande-
ren, zoals bekrachtigd door het Vlaams Parlement,
dit gebied is aangeduid als de enige omgeving in
Vlaanderen waar een verdere ontwikkeling nog
mogelijk en wenselijk is. Deze uitbouw wordt ech-
ter geconditioneerd door economische, ruimtelijke
en ecologische voorwaarden.

II. STEMMING

Het voorstel van resolutie wordt verworpen met 6
stemmen tegen 2, bij 1 onthouding.

De verslaggever, De wnd. voorzitter,

Paul DUMEZ Jacques TIMMERMANS
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